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توصیه ویژه آیت الله جوادی آملی
به معاون پزشکیان درباره نوع مقابله با آمریکا

آیت الله جــوادی آملی گفت: ما اگر از درون قوی شــویم، دچار هوای نفس، 
منیت و خودخواهی نشــویم و در کشــور گرفتار اختلاس، حقوق های نجومی 
و موارد مشــابه نگردیم، آنگاه آمریکا و امثال آن هیچ کاری از پیش نخواهند 
برد. به گزارش اطلاع رسانی اسرا، آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید 
گفت: ایران با داشتن منابع غنی و علم و دانش، نباید در حوزه انرژی هسته ای 
هم نیازمند دیگران باشد؛ قوی باشید تا دشمن از شما بترسد. این مرجع تقلید 
روز پنجشــنبه در دیدار محمد اسلامی معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
انرژی اتمی کشور با وی، ضمن قدردانی از گزارش ارائه شده، افزود: ما شکرگزار 
زحمات گذشــته هستیم و نســبت به آینده نیز امیدواریم. وی اضافه کرد: ما 
دشــمن اصلی را فراموش کرده ایم و باید بدانیم که دوست و دشمن واقعی ما 
چه کســانی هستند؛ دشــمن ما تنها آمریکا و امثال او نیستند، آمریکا اصالت 
نــدارد. وی تاکید کرد: ما اگر از درون قوی شــویم، دچار هوای نفس، منیت 
و خودخواهی نشــویم و در کشور گرفتار اختلاس، حقوق های نجومی و موارد 
مشابه نگردیم، آنگاه آمریکا و امثال آن هیچ کاری از پیش نخواهند برد. آیت الله 
جوادی آملی با بیان این که دشــمن اصلی ما هوای نفس خودمان است، ادامه 
داد: این که به ما سفارش کرده اند درس بخوانیم، عالم شویم و عامل باشیم، نه 
بیراهه برویم و نه راه کسی را ببندیم، برای آن است که بتوانیم دوست و دشمن 
واقعی خود را بشناسیم. وی گفت: ما مردم ایران مردمی بزرگ و بزرگ زاده ایم، 
ما مردمی متمدن هســتیم، ما نه یعنی حوزویان، ما نه یعنی دانشگاهیان، ما 
یعنی مردم ایران؛ شــما اگر سرتاســر آمریکا را بگردید یک اثر باستانی در آن 
نمی بینید، اما هر کجای ایران قدم بگذارید اثری از آثار هنری و باستانی در آن 
می بینید، باید قدر خود و میراث ارزشمندمان را بدانیم. وی تصریح کرد: کلام 
اهــل بیت عصمت و طهارت تنها محدود به انجام واجبات و دوری از محرمات 
نیســت؛ آن ها سخنان دیگری نیز دارند که باید شنیده و به آن ها عمل کنیم. 
این مرجع تقلید افزود: ما کــه دارای منابع اولیه انرژی اتمی، نفت و گاز، علم 
و دانش، و جوانان با اســتعداد هستیم، نباید در این عرصه نیز نیازمند دیگران 
باشیم. وی گفت: خداوند به ما دستور داده است که مردانه زندگی کنید و آنقدر 
قوی باشید که دشمن جرات حمله و تجاوز به شما را نداشته باشد. در ابتدای 
این دیدار، رییس سازمان انرژی اتمی گزارشی از وضعیت این سازمان ارائه و به 
پیشرفت های علمی و فنی در حوزه هسته ای اشاره کرد. محمد اسلامی تاکید 
کرد: نظام ســلطه با دســتیابی ایران به فناوری های پیشرفته، از جمله انرژی 
هسته ای، مخالف است و به همین دلیل، کشور تحت بیشترین و سنگین ترین 
نظارت های آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار دارد. وی با اشاره به حمایت های 
ویژه رهبر معظم انقلاب، پیشرفت های هسته ای کشور را نتیجه تحقیق، تلاش 
و ایمان متخصصان ایرانی دانست و گفت: ایران علاوه بر تولید برق، از فناوری 
هســته ای در حوزه های درمانی خصوصا درمان ســرطان، و همچنین محیط 
زیســت بهره می برد. معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی امروز 
پنج شنبه در سفر به قم با شماری از علما و مراجع تقلید دیدار و گفت وگو کرد.

مراجع

واکنش سید حسن خمینی به اقدامات ترامپ
سید حسن خمینی گفت: ترامپ دارد میدان بازی جهان را عوض می کند.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی در واکنش به 
اقدامات ترامپ پس از به دست گرفتن رسمی مسئولیت ریاست جمهوری در 
آمریکا گفت: ترامپ دارد میدان بازی جهان را عوض می کند. وی ترامپیســم 
تغییر نوعی از نگاه در فضای لیبرال دمکراسی خواند و تصریح کرد: آن نظمی 
که ســابقا براساس یک حقوق جهانی پی گیری می شد، بازگشت بی تعارف به 
قدرت است، اگر این ارزش بشود یافته بسیار بزرگی از بشریت لطمه دیده است.

ویژه

رشیدی کوچی خطاب به پزشکیان:
مردم منتظر رفع فیلتر اینستاگرام و توئیتر هستند

یک نماینده مجلس در توئیتی خطاب به پزشکیان نوشت: واردات خودرو 
علی رغم ابلاغ آئین نامه  به خاطر کارشــکنی های فراوان بسیار کند انجام 
می پذیرد. جلال رشــیدی کوچی نماینده مرودشت در مجلس یازدهم، در 

شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»آقای رئیس جمهور
بعد از۳ماه ریجســتری آیفون ها انجام نشده است. واردات خودرو علی رغم 
ابلاغ آئین نامه  به خاطر کارشکنی های فراوان بسیار کند انجام می پذیرد. بعد 
از هیاهوی فراوان تنها واتســاپ رفع فیلتر شده و مردم منتظر اینستاگرام، 

توییتر و...هستند. ضمنا دلار هم ۸۴۵۰۰ ، برق هم الان رفت.«

طعنه سنگین محمد مهاجری به علم الهدی
فعال اصولگرا در توئیتی خطاب به علم الهدی نوشت: بخاطر منافق خواندن 
پزشــکیان باید به مردم بگویید نمازشان باطل شده، دوباره بخوانند. محمد 
مهاجری فعال سیاســی اصولگرا، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »آقای 
احمد علم الهدی با طعنه به پزشکیان گفته هرکس از وفاق حرف بزند منافق 
است. رهبری گفته اند پزشکیان، فردی صادق و مردمی است. علم الهدی در 
نماز جمعه، خود و مردم را به تقوا فراخوانده. او اگر باتقوا باشد بخاطر منافق 

خواندن پزشکیان باید به مردم بگوید نمازشان باطل شده، دوباره بخوانند.«

افشاگری درباره دعوا کردن و فحاشی حمید رسایی 
با رانندگان در خیابان ایران

مجید تفرشی در شبکه اجتماعی ایکس به افشای رفتار خلاف قانون حمید 
رســائی پرداخت. حمید رســایی، نماینده تهران، در واکنش به اظهارات روز 
گذشته محمدجواد ظریف، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »توجیهات امروز 
ظریف برای گرفتن ویزای شینگن آلمان و سفر مکرر به اروپا را شنیدید؟ برای 
جور کردن این بهانه چقدر فکر کردید. ســال ۹۸ برای سفر به فرانسه هم از 
همین بهانه ها را آوردید؟ هیچوقت هم که توضیح ندادید. از زبان جان بولتون، 
تلاش مکرون برای ملاقات پنهانی ظریف با ترامپ را بشنوید.« در این میان، 
مجید تفرشی، تاریخ نگار و فعال سیاسی در پاسخ به رسایی نوشت: »جناب 
رســایی، می شــود از طرف خانواده ام ازحضرت عالی خواهش کنم، وقتی از 
پشت مجلس، کوچه شهید پورزرگری در خیابان ایران، ورود ممنوع رانندگی 
می فرمایید و با اعتراض رانندگانی که در مسیر قانونی حرکت می کنند مواجه 

می شوید، فحاشی نکرده و با رانندگان دعوا نفرمایید؟«

سوشیال

گلایه طاهرنژاد از سکوت
وزارت کشور درباره 

تجمع کنندگان علیه دولت
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: تجمع در قانون 
اساسی آزاد دانسته شده  اســت، پس این حق برای مردم 
وجود دارد. امیدوارم هرچه زودتر دولت و مجلس دست به 

دست هم داده و الزامات این اصل را برآورده کنند.
یدالله طاهرنژاد، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران، در 
گفت و گو با خبرگزاری خبرآنلاین، درباره علت عدم ورود 
جدی وزارت کشــور به مسئله تجمعات بیان کرد: آنچه از 
اصل ۲۷ قانون اساسی مستفاد می شود، به صراحت گفته 
که اگر اجتماعی بدون سلاح انجام شده و با مصالح ملی و 
اسلام مغایرت نداشته باشد، آزاد است اما تدوین و تفسیر 
این اصل قانون اساســی باید در قوانین عادی جریان پیدا 
کنــد و به تصویب مجلس برســد که تاکنــون این اتفاق 
نیفتاده است. متاسفانه دولت های گوناگونی آمدند و درباره 
ضرورت آن صحبت کردند اما کسی درباره عملیاتی شدن 
آن صحبتی مطرح نکرده یا بدون پشــتوانه بوده است. وی 
ادامه داد: باید قانونی برای تجمعات نوشته شود، الزامات آن 
تصریح شود و قانون گذار، انتظارات خود و وظایف مجریان 
را مشخص کند و افراد سوال کننده و منتقدان به هر دلیلی 
می خواهند تجمع کنند، زمانی که در قانون اساسی تجمع 
را آزاد دانســته، نشــان از آن دارد که این حق برای مردم 
وجود دارد. امیدوارم هرچه زودتر دولت و مجلس دست به 

دست هم داده و الزامات این اصل را برآورده کنند.
یک بام و دو هوا در برگزاری تجمعات

این فعال سیاســی اصلاح طلب در پاســخ به این سوال که 
چرا وزارت کشور و دولت به صورت جدی برخورد نمی کند، 
گفت: بحث فراتر از وزارت کشور و دستگاه های اجرایی است، 
به نظرم فراقوه ای است و باید یک اراده ملی برای حاکمیت 
وجود داشــته باشد که این قانون از مجلس گذشته و مسیر 
برای اجتماعات قانونی هموار شود. شاید آن اراده به صورت 
جدی شکل نگرفته و امیدوارم شکل بگیرد. طاهرنژاد گریزی 
به تجمعات بدون مجوز اخیر علیــه دولت زد و گفت: یک 
عده ای خودشــان را اصل انقلاب و اسلام می دانند و نیازی 
به مجوز ندارند. خودشان فقیه و صاحب فتوا و ملک و ملت 
هستند، خودشان را مستثنی می دانند از این که شأن خود 
را بالاتر می دانند که درخواست مجوز راهپیمایی کنند. وی 
همچنین درباره عدم صدور مجوز از ســوی وزارت کشــور 
خاطرنشــان کرد: این بازدارندگی ها برای افرادی است که 
می خواهند در چارچوب قانون تجمع کرده و قانونی زندگی 
کنند و گرنه این تجمعات اخیر بدون مجوز بوده است. عده 
ای خود فقیه پندار و خودقانون پندار هستند و متاسفانه از 
هیچ الزامات قانونی پیروی نکرده و انتقادشــان نیز همراه با 
خواست اکثریت مردم نیست. امیدوارم تمهیداتی برگزار شود 

که جلوی این قانون شکنان گرفته شود.

ورود کمیسیون آموزش مجلس 
به حادثه واژگونی اتوبوس 

دانش آموزان کرمانی
رئیس کمیسیون آموزش مجلس طی پیامی حادثه واژگونی 
اتوبوس حامل دانش آموزان کرمانی را تسلیت گفت و تاکید 
کرد: وظیفه خود می دانم که پیگیری دقیق و همه جانبه این 
حادثه را در دســتور کار قرار دهم. به گزارش ایلنا، علیرضا 
منادی ســفیدان رئیس کمیســیون آمــوزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس شــورای اسلامی طی پیامی حادثه واژگونی 
اتوبوس حامل دانش آموزان کرمانی را تسلیت گفت و تاکید 
کرد: وظیفه خود می دانم که پیگیری دقیق و همه جانبه این 
حادثه را در دستور کار قرار دهم. شناسایی مسببان و عوامل 
این رویداد تلخ و بررسی دقیق علل وقوع آن، از اولویت های ما 
خواهد بود تا از تکرار چنین حوادثی در آینده جلوگیری شود.

عضو کمیسیون امنیت ملی:
اعتمادسازی با گفتاردرمانی 

صورت نمی گیرد
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: 
چیزی که مردم امروز از آن ناراحت هستند، این است که 
احســاس می کنند چندگانگی وجود دارد، مردم احساس 

می کنند که برخی از مسئولین  صداقت ندارند.
وحیــد احمدی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره این که 
امروز بیش از ۴۵ ســال از انقلاب می گذرد و دیگر فرصت 
آزمون و خطایی برای مســئولین وجود ندارد و از ســوی 
دیگــر  جامعه هم گلایه هایــی دارد باید نوع حکمرانی در 
کشــور به کدام سمت و ســو برود، گفت: یک تفاوت ها و  
خلاءهایی بین حاکمان و مسئولین و مردم به وجود آمده 
است. یک بخشی از این به نظر من باید اعتمادسازی شود، 

اعتمادسازی هم با گفتاردرمانی صورت نخواهد گرفت.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تاکید 
کرد: مســئولین ما باید یک بازنگری نســبت به رفتارها و 
انتخاب عملکردشان داشته باشند و آن بخش از عملکردها 
و رفتارهایــی که موجب ایجاد شــکاف یا موجب بدبینی 
مردم شــده به نظر من قابل اصلاح است و باید برای مردم 
اطلاع رسانی کنند. وی خاطرنشان کرد: به اعتقاد من یکی 
از نقصانی که در جمهوری اســلامی ایران ما داشــتیم و 
الان هم داریم این اســت که مســئولین ما از زبان الکنی 
برخوردار هســتند، یعنی حتی همین خدمات و اقداماتی 
که در جمهوری اســلامی ایران برای جامعه صورت گرفته 
شده است را نتوانستند درســت تبیین کنند. وی با بیان 
این که مسئولین ما باید یک بازنگری داشته باشند، گفت: 
مسئولان باید بازنگری داشته باشند تا هم نقایص خودشان 
را رفع کنند و هم بتوانند یک اطلاع رســانی دقیق و پخته 
برای مردم داشته باشند که آنان هم در جریان قرار بگیرند. 

پاسخ عجیب بانکی پور:
رأی اول اصفهان شدم

حالا با هر درصدی!
اظهــارات بانکی پور درباره کســب آرای خود در انتخابات 
مجلس باعث خنده مردم شد. فیلمی از امیرحسین بانکی 
پور، نماینده اصفهان در مجلس و از موافقان قانون عفاف و 
حجاب منتشر شده است که در آن می گوید: همه من را به 
قانون حجاب می شناختند، حتی دوستان گفتند ایندفعه 
کاندیدا نشــو؛ مردم بهت رأی نمی دهند زیرا این قانون را 

قبول ندارند. با این حال من رأی اول اصفهان شدم.
او در پاســخ به این ســوال که با چند درصد آرا، رأی اول 

شدید گفت: با هر درصدی.
پاسخ بانکی پور باعث خنده حاضرین در فیلم شد. بر اساس 
آنچه عصرایران نوشته است؛ بانکی پور با کسب ۱۵۲هزار 
۶۲۸رای از حوزه انتخابیه اصفهان که بیش از یک میلیون 
و هفتصدهزار واجد شرایط دارد وارد مجلس شده است. او 
دوره قبــل ۲۴۵هزار و ۶۲۹رای آورده بود. یعنی بانکی پور 
حتــی در بین اصولگرایان اصفهان هــم ۳۷درصد از آرای 

قبلی خودش ریزش داشت.

احزاب

مجلس

بندها  بین الملل گفت:  روابط  تحلیل گر 
یا مفاد یادداشت ترامپ چندان مطلوب 
نیست تندروی زیادی در آن شده است 
و به نظر من ترامپ می خواهد ایران را به 
پای میز مذاکره بکشاند. او چند توییت 
هم زده و تمایل خود را نشــان داده و 
حتی گفته که اگر همتای ایرانی اش با او 
تماس نگیرد، مشکلی ندارد. ترامپ بر 
اساس این یادداشت سقف مطالبات را 
گرفته است و بعید است که روی سقف 
بماند. او می خواهد یک سری نتایج را 
بگیرد که بگوید من نگذاشتم ایران به 

سلاح هسته ای برسد
عبدالرضا فرجی راد اســتاد ژئوپلیتیک در 
گفت وگو با ایلنــا، در خصوص اظهار تمایل 
ایران و ایالات متحده آمریکا برای نشســتن 
پشــت میز مذاکره و سیاســت های دوگانه 
آمریکا بــا توجه به یادداشــت اخیر ترامپ 
که موجی از گمانه زنی ها را به همراه داشته 
است، تصریح کرد:  به هر حال، این بخشنامه 
یا یادداشــت، هر چه می خواهید اسمش را 
بگذارید، ظاهرا تفاوتی با فرمان اجرایی دارد. 
در فرمان اجرایی، آن هایی که اجرا نمی کنند 
پیامدهایی برایشــان دارد، اما این یادداشت 
پیامدهای چندانی ندارد. با این حال، ترامپ 

دستور داده که این اجرا شود.
وی ادامه داد: بندها یا مواد این یادداشــت 
چندان مطلوب نیست تندروی زیادی در آن 
شده اســت و به نظر من ترامپ می خواهد 
ایران را بــه پای میز مذاکره بکشــاند. من 
معتقــدم که ایــران نیز بایــد مذاکره کند، 
وگرنه با مشکلات زیادی مواجه خواهد شد. 
تســلیحاتی  و  نفتی  تحریم های  همچنین، 
و ده هــا مورد دیگر وجــود دارد که باید به 
آن ها توجه کرد. به علاوه، کشــتی هایی که 
نفت ایران را انتقال می دهند، ممکن اســت 
با مشــکلات جدی مواجه شوند. پس از این 
یادداشت، آقای ترامپ چند توییت هم زده و 
تمایل خود را نشان داده و حتی گفته که اگر 
همتای ایرانی اش با او تماس نگیرد، مشکلی 

ندارد.

باید بررسی کرد که آیا ترامپ واقعا 
دنبال اجرای مفاد یادداشت است یا 

می خواهد گفت وگو کند
این اســتاد روابط بین الملل بــا بیان اینکه 
ایران باید یک تســت آزمایشی انجام دهد 
تــا ببیند ترامپ واقعاً چه هدفی دارد، اظهار 
کرد: ایران باید ببیند آیا از نظر ترامپ صرفاً 
مسئله هسته ای مطرح است. مقامات ایران 
نیز بارها گفتند و می گویند که نمی خواهند 
بنابراین گفت وگو  بســازند،  بمب هسته ای 
ایرادی ندارد. کشور ما در وضعیت اقتصادی 
بســیار سختی قرار دارد و مردم با مشکلات 
معیشتی دست و پنجه نرم می کنند. قیمت 
دلار و طــلا در حال افزایش اســت و تورم 
وضعیت بدی پیدا کرده است. لذا یک تستی 
کنند که ترامپ واقعاً چه می خواهد آیا واقعاً 
می خواهد این بخشــنامه را اجرایی کند یا 
اگر فشاری است برای گفت وگو و از مسئله 
هسته ای می ترســد که ما هم می گوییم به 
دنبال بمب هسته ای نیستیم، در این صورت 

می توان به یک گفت وگو و نتایجی رسید.
هر چقدر ترامپ عجولانه تصمیم 

بگیرد و وارد جزئیات نشود 
به نفع ایران است

وی تاکید کرد: ترامپ فردی نیست که مانند 
برجام دو ســال این موضوع را طول دهد و 
بخواهند ۱۵۰ صفحه توافقنامه بنویســند. 
ترامپ شــخصیتاً ثابت کرده است که فردی 
عجول اســت و می خواهد زود نتیجه بگیرد 
و همه چیز را به اســم خــود تمام کند که 
بگوید من یک دســتاوردی برای خود دارم 
و می خواهد با یک متن سه چهار صفحه ای 

تمامش کند. 
هر چقدر وارد جزئیات نشــوند به نفع ایران 
است با این شــرایط اقتصادی که ما داریم 
تصور می کنم یک آزمایشــی انجام شود بد 

نیست.
این کارشــناس روابط بین الملل در پاسخ به 
این پرســش که به نظر شما یادداشت اخیر 
ترامپ ضمانت اجرایی دارد یا فشاری است 
برای اینکه ایران پیشنهاد مذاکره و گفت وگو 

را ارائــه کند، عنوان کــرد: ترامپ که گفته 
اســت اگر ایران تماس نگیــرد من این کار 
را انجام می دهم؛ برای او زیاد مهم نیســت 
که چه کســی ایــن کار را انجام می دهد. او 
می خواهد مسئله ای را حل کند و پرستیژی 
را بــرای خود ایجاد کند کــه این به نفع ما 
اســت. ما واقعاً باید به مرحله ای برسیم که 
مشکلات کشــور حل شــود. اگرچه گفته 
می شود این یادداشت ضمانت اجرایی ندارد 
اما او می تواند فشــار بیاورد و این یادداشت 

تفاوت زیادی با فرمان اجرایی ندارد.
حتی سلاح های متعارف را تحریم 

کرده است!
وی افــزود: ترامپ در مصاحبه اش گفت که 
تمایلی به امضای این یادداشــت نداشته و 
تحت فشار بوده است. همچنین گفته است 
که این را تحویل همــکاران می دهم یعنی 
آن را تحویــل وزارت خزانه داری، مشــاور 
امنیت ملی و وزارت خارجه می دهد و برای 
کشور ما مشکلاتی ایجاد می کنند. بنابراین، 
دولت ما باید به این نکته توجه کند که چه 
هزینه هایی باید بپردازد. فروش نفت کاهش 
 می یابد، کشــتی ها و بنادر تحریم خواهند 
شد. حتی سلاح های متعارف را تحریم کرده 
اســت که ما تاکننون این مکرد را نداشتیم 
کــه ســلاح های متعــارف را تحریم کنند 
یعنی موشــک را هم از سلاح های متعارف 
جدا کرده اند. باید راهــی پیدا کرد که وارد 

گفت وگو شویم و از گفت وگو نترسیم.
نمایندگی ایران در نیویورک باید 

تشخیص دهد که واقعاً هدف ترامپ 
چیست

اینکه این کشور و آن کشور پیام ببرد و پیام 
بیاورد در دوره ترامپ جواب نمی دهد

فرجی راد در رابطه با مفادی که در یادداشت 
ترامپ به غیر از مســائل هســته ای مطرح 
شــده بود و احتمال اینکه ایران بپذیرد در 
رابطه با مسائلی همچون توان موشکی خود 
مذاکــره کند، گفت: بــرای همین می گویم 
که ایــران جلو برود و یک تســتی را انجام 
دهد. نمایندگــی ایران در نیویــورک باید 

تشخیص دهد که واقعاً هدف ترامپ چیست. 
او می گویــد تنهــا می خواهد ایران ســلاح 

هسته ای نداشته باشد. 
ایــن موضوع مشــکلی ندارد، چــون ایران 
می گوید که نمی خواهد ســلاح هســته ای 
داشته باشــد. من تصور نمی کنم که ایران 
وارد گفت وگــو بــا ترامپ شــود و نتیجه 
نگیرد. ترامپ بر اساس این یادداشت سقف 
مطالبات را گرفته اســت و بعید اســت که 
روی ســقف بماند. او می خواهد یک سری 
نتایج را بگیرد که بگوید من نگذاشتم ایران 
به سلاح هسته ای برســد و به دلیل عجول 
بودنــش، نمی گذارد که مذاکــرات طولانی 
اینکه  شــود. دیپلماســی یعنی گفت وگو، 
بخواهیم کنار بکشیم و واسطه تراشی کنیم 
که این کشــور و آن کشور پیام ببرند و پیام 
بیاورنــد در دوره ترامپ جواب نمی دهد. ما 
باید به این نکته توجه کنیم که اگر بخواهیم 
با آمریکا کنار بیاییم، باید مستقیم صحبت 
کنیم. هر چه سطح گفت وگو با ترامپ بالاتر 
باشد، منافع ملی ما بیشتر تأمین خواهد شد.

وارد گفت وگوی مستقیم شدن با 
آمریکا وزن ژئوپلیتیک 

ایران را بالا می برد
این تحلیل گر سیاســت خارجــی ایران در 
مورد نقش کشورهایی که در مسیر مذاکره 
ایران و آمریکا سنگ اندازی می کنند، بیان 
کرد: خیلی کشورها مخالف هستند. ترکیه، 
روسیه، حتی امارات و عربستان، این کشورها 
رقبای ایران هستند و آن ها قوی شدن ایران 

را نمی خواهند. 
در مصاحبه هــا و مقــالات مختلف، گفتم 
که اگر ایران وارد گفت وگو با آمریکا شــود، 
ممکن اســت منجر به تضعیف موقعیت این 

کشورها شود. 
حتی وارد گفت وگوی مســتقیم شــدن با 
آمریــکا وزن ژئوپلیتیک ایران را بالا می برد 
اگر ایران به نتیجه ای در این مذاکرات برسد، 
وزن ژئوپولیتیک آن بــه طرز قابل توجهی 
افزایش خواهد یافت و این موضوع به تقویت 
اقتصاد و وضعیت معیشتی مردم هم کمک 
خواهــد کرد. هر چه میــزان رضایت مردم 
افزایش یابد و فشــارهای اقتصادی کاهش 
یابــد، به تبع آن وضعیــت بهتری خواهیم 

داشت.
اگر ایران بتواند به نتیجه ای 

در گفت وگوها برسد قطعاً وزن 
ژئوپلیتیک  ایران در منطقه افزایش 

خواهد یافت
وی خاطرنشــان کرد: تحریم ها فشار زیادی 
بر مــردم وارد می کند و حتی همســایه ها، 
مانند آذربایجان و طالبان، نیز ممکن اســت 
مزاحمت هایی بــرای ایران ایجاد کنند. این 
مسائل، از جمله موضوع جزایر، زمانی مطرح 
می شــود که ایران در وضعیــت ضعف قرار 
دارد. بنابرایــن، اگر ایران بتواند به نتیجه ای 
در گفت وگوهــا برســد و وضــع اقتصادی 
کشــور ثبات یابد، قطعــاً وزن ژئوپلیتیک 
ایران در منطقــه افزایش خواهد یافت. این 
امر همچنین موجــب نارضایتی برخی رقبا 
در منطقه خواهد شــد که از ورود ایران به 

گفت وگو با آمریکا نگران هستند.

یک فعال سیاســی گفت: عضویت در 
FATF به نفع کشور است و هزینه های 

تبادلات مالی را کاهش می دهد.
به گزارش ایسنا، بررسی FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام باری دیگر آغاز شده 
اســت. دولت معتقد است که با پیوستن به 
FATF می توان برخی مشــکلات در زمینه 

تبادلات پولی و بانکی کشور را حل کرد.
»گــروه ویژه اقــدام مالی« که بــه اختصار 
FATF نامیده می شــود، نهادی بین الدولی 
اســت کــه در حوزه هایی مانند مبــارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم، استانداردها 
و مقررات فنی و حقوقی را تدوین کرده است. 
در حــال حاضر از ۴۱ توصیه FATF ، فقط 
تصویب دو لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
مقابلــه با تامین مالی تروریســم )CFT( و 

الحاق به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان 
یافته فراملی یا کنوانسیون پالرمو باقی مانده 
و ایران تمامی توصیه هــای قبلی را اجرایی 

کرده است. 
بر اساس گزارش وزارت اقتصاد، »به جز ایران، 
میانمار و کره شمالی، تمامی کشورهای جهان 
یا در فهرست همکار یا در فهرست خاکستری 
این گروه قرار دارند و محدودیت های بانکی 
بســیار کمی را در مقایســه با ایران تحمل 
می کنند. نکته دیگر اینکــه تمامی اعضای 
بریکس و ســازمان همکاری شــانگهای از 
اعضای این گروه هســتند و یکی از شروط 
آنها بــرای همکاری بانکی با ایــران فارغ از 
تحریم های آمریکا، خروج از فهرســت سیاه 

FATF است.«
علی محمد نمازی عضو شورای مرکزی حزب 

کارگزاران ســازندگی در گفت وگو با ایســنا 
درباره اهمیت پیوســتن بــه FATF گفت: 
برای ساخت  و ساز در کشور، جذب سرمایه 
خارجی و تجــارت بین المللی ما به تبادلات 
مالی با ســایر کشــورها نیازمندیم. در حال 
حاضر در این زمینه ها مشــکلاتی داریم که 
صرفا به خاطر تحریم ها نیست. شاید اثر عدم 
عضویت در  FATF بیشتر از تحریم ها باشد.
وی ادامه داد: ما اگر دنبال توســعه کشــور 
هستیم باید با ســایر کشورها تبادلات مالی 
داشته باشیم چون کمتر کشوری وجود دارد 
که برای پیشــرفت صرفا بــه منابع خودش 
تکیه می کند و بیشتر کشورها دنبال جذب 
سرمایه هســتند. ما هم اگر دنبال پیشرفت 
کشور هســتیم، باید سرمایه خارجی جذب 
کنیم. برای جذب سرمایه خارجی و تبادلات 

پولی و مالی با دنیا باید به  FATF بپیوندیم. 
در حال حاضر فقط چند کشور انگشت شمار 
عضو این گروه نیستند و ایران هم جزو همین 
کشورهاست. اگر FATF مانعی برای تجارت 
کشورها بود، اکثریت آنها عضو آن نمی شدند. 
عضویت در FATF به نفع کشــور اســت و 

هزینه های تبادلات مالی را کاهش می دهد.
این فعال سیاسی با تاکید بر اینکه این چالش 
باید توسط حاکمیت حل شود، افزود: کشور 
درگیر مشــکلات اقتصادی است و مردم در 
زمینه مسائل معیشتی مشکل دارند. پیوستن 
به FATF می توانــد راه تبادلات تجاری با 
ســایر کشورها و ســرمایه گذاری خارجی را 
باز کرده و می توان از این مســیر دنبال رشد 
اقتصادی، کاهــش تورم، ایجاد اشــتغال و 

افزایش درآمد ملی بود.

معاون راهبــردی رئیس جمهور گفت: 
اگر ما با کسانی که نسل کشی می کنند، 
دشمنی نکنیم و اگر به کسانی که مورد 
ظلم قرار می گیرند، شفقت نشان ندهیم، 
نمی توانیم خود را پیرو علی )ع( بنامیم.

به گــزارش ایلنا، محمد جواد ظریف، معاون 
راهبردی رئیس جمهور در سومین کنفرانس 
علمی و بین المللی چشــم انداز آینده پیروان 

اهل بیت )علیهم السلام( سخنرانی کرد.
متن سخنرانی وی به شرح زیر است:

با اجازه شــما، من به زبان انگلیسی صحبت 
خواهم کرد تا مهمانانمــان بتوانند به جای 
صحبت کردن به زبان فارســی، آن را دنبال 
کنند. برای من مایه خرسندی و افتخار بزرگ 
اســت که در این گردهمایی مهم شــرکت 
می کنم. می خواهم ســخنانم را با ابراز تشکر 
و قدردانی از دوستان عزیزم، دوست و برادرم، 
جناب ســید عمار حکیم، برای برگزاری این 
نشست مهم دوستداران اهل بیت از سراسر 

جهان آغاز کنم.
بزرگترین اجتماع انسان ها در اینجا در عراق 
به مناســبت اربعین برگزار می شود و همه 
ما می گوئیم عشــق حســین ما را به اینجا 
می کشــاند. سنتی که بر عشــق، بر شفقت 

استوار است، چیزی اســت که دنیای امروز 
ما بیش از هر چیــز دیگری به آن نیاز دارد. 
در این دنیای آشــفته از خشونت، می توانیم 
مســیری جدید، مسیری مبتنی بر همدلی، 
مسیری مبتنی بر فداکاری، مسیری مبتنی 
بر شجاعت و مســیری مبتنی امید ترسیم 
کنیم. مــا در اینجا در ماه مبارک شــعبان 
هستیم. ماه شــعبان - و جالب است که در 
این ماه، ما هیچ عزاداری نداریم - همه چیز 
عشق و امید اســت. این ماه را با والدت امام 
حسین علیه السلام، ابالفضل العباس و امام 
سجاد علیه الســلام آغاز می کنیم؛ سه نماد 
شجاعت، فداکاری و حکمت و در وسط این 
ماه به استقبال ولادت امام مهدی نماد امید، 
نماد مقاومت، نماد پایداری برای رسیدن به 

اهدافمان، می رویم.
اینکه ما به زبان های مختلف صحبت می کنیم، 
در نقاط مختلف جهان زندگی می کنیم، یکی 
از نقاط قوت ماســت. ما این ایدئولوژی را بر 
اساس عشق، بر اســاس همدلی در سراسر 
جهان نمایندگــی می کنیم. هر یک از ما به 
وسیله ای برای گفتگو، وسیله ای برای تفاهم، 
وسیله ای برای نمایش آرمان های رهبرانمان 
تبدیل می شــویم و همانطور که امام صادق 

فرمودند: کونوا لنا زینا و ال تکونوا علینا شینا.
ما می خواهیم شــیعه واقعی، دوســتداران 
واقعی اهل بیت باشیم، باید آنها را نمایندگی 
کنیم، باید آنهــا را معرفی کنیم. در جوامع 
خود، باید ستون های صمیمیت، ستون های 
شفقت، ستون های عشق به انسانیت باشیم. 
خدا را شــکر، جامعه شیعه نشان داده است 
کــه آماده فــداکاری منافع خــود به خاطر 
ستمدیدگان است. توحش صهیونیست ها در 
غزه با حمایت از مظلومان از ســوی جامعه 
شیعه روبرو شده اســت و هر ادعایی مبنی 

بر فرقه گرا بودن ما را رد می کند. ما بیشــتر 
از هر کــس دیگری برای خواهران و برادران 
فلسطینی خود فداکاری کرده ایم و هیچ کس 
بــه اندازه ما برای برادران و خواهران ســنی 

خود در فلسطین فداکاری نکرده است.
همانطور که سید عمار حکیم بیان کرد، یک 
آرمان عادلانه، یک آرمان شریف، آرمانی که 
می توانیــم به آن افتخار کنیم و با حمایت از 
آن می توانیم خود را دوستدار اهل بیت، پیرو 
اهل بیت بنامیــم. رهبر ما، امام علی فرمود: 

کونا للّظالم خصما و للمظلوم عونا.

فرجی راد:

ترامپ می خواهد ایران را پای میز مذاکره بکشاند

نمازی: 

عضویت در FATF هزینه های تبادلات مالی را کاهش می دهد

ظریف: 

 در این دنیای آشفته از خشونت، نیاز به مسیری مبتنی بر همدلی داریم

تهدیدات مرکب ترامپ علیه ایران 
ادامه از صفحه 1

به نظر می رســد که رهبــران اروپایی در قالب ظرفیت کشــوری و نهادی 
در تــلاش تمام عیــار برای هماهنگی و کاهش تنش بــا تیم جدید حاکم در 
کاخ ســفید هستند و لذا در اولین گفت وگوی تلفنی بین کاجا کالاس، رئیس 
دیپلمــات اتحادیه اروپا و مارکو روبیو، وزیر امور خارجه آمریکا، اتحادیه اروپا و 
ایالات متحده بر لزوم حفظ فشار حداکثری بر روسیه توافق کردند. همچنین 
دو دیپلمات ارشــد در مورد نیاز به همکاری برای دســتیابی به صلح پایدار در 
اوکراین گفت وگو کردند. این اولین تماس بین کاجا کالاس و مارکو روبیو پس 
از تهدیدهای مکرر دونالد ترامپ در مورد تجارت و دفاع است. رئیس جمهوری 
جدید آمریکا اخیرا اعلام کرد که کشورهای اروپایی مشمول تعرفه های گمرکی 
خواهند شــد و این تنها راه بــرای عادلانه رفتار با ایالات متحده اســت. وی 
همچنین از اروپایی ها خواســت هزینه های دفاعی خــود را به ۵ درصد تولید 
ناخالص داخلی افزایش دهند. در مجموع در شرایط جاری بین المللی رهبران 
سیاســی قدرت ها و کشورهای مختلف سعی وافر دارند تا از جاه طلبی و همت 
منفعت طالبانه و تجارت محور ترامپ بهره حداکثری برده و با مهارت سیاسی و 
تمرکز بر الگوی مذاکره و تبادل امتیاز از آسیب های احتمالی و ضررهای جبران 
ناپذیر زورآزمایی با آمریکا پیشگیری کنند. در این بزنگاه تاریخی ایران اسلامی 
نیز می تواند با طراحی راهبرد دیپلماتیک حل و فصل اختلافات به ویژه با اروپا 
و حتی آمریکا و سهیم بودن در صلح و ثبات و تقسیم منافع در محور اورآسیا 
با هدف تقویت تعاملات با دول همسایه و حوزه پیرامونی دو دریای مهم خزر و 

سیاه به موفقیت شایان و تاریخی دست یابد.

یادداشت


